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Ötszáz méter mélyről a tizedik emeletre 

Olcsóbb a víz Szegeden 

A Szegedi Vízmú Kft. négyes számú telepe. Nyolcvanhét ilyen kútból kapják a város lakói a vizet. 
(Fotó: Schmidt Andrea) 

A tervek már elkészültek 

Mikor épül Makón 
szennyvíztisztító? 

S z e g e -
den nyolc-
vanhét kút 
termeli ki 
1 80-560 
m é t e r 

m é l y s é g -
ből az t a 

vizet, amely szivattyúkon 
keresztül áramlik az ut-
cák alatt húzódó hálózat-
ba és a v í z tornyokba , 
majd onnan a lakások 
konyháiba és fürdőszo-
b á i b a . A n y o l c v a n a s 
évek vége óta fe lére 
csökkent a napi vízfo-
gyasztásunk, ami szoros 
összefüggésben van a 
vízdíj emelkedésével. 

Magyarország települései-
nek vízellátását nyolcvannyolc 
százalékban felszín alatti vi-
zekből, tizenkét százalékát pe-
dig tavakból, folyókból vagy 
tározókból biztosítják. Szeged 
az első csoportba tartozik: a 
180-560 méter mélységből ku-
tak és szivattyúk segítségével 
hozza a felszínre a réteg- vagy 
artézi vizet a Szegedi Vízmű 
Kft. A fúrt kútból a víz kis in-
tenzitással ugyan, de szivattyú 
nélkül is a felszínre törne, mi-
vel a rétegnyomás folyamato-
san nő. 

A megfelelő vízhozamot 
azok a búvárszivattyúk bizto-
sítják, amelyek mintegy har-
minc méter mélyen helyezked-
nek el a kutakban. Mielőtt a 
feláramló víz eléri a szivattyút, 
átfolyik a kút szerkezetéhez 
rögzített szűrőrétegen. A Sze-
gedi Vízmú Kft. hét vízműtele-
pet üzemeltet, ezeken összesen 
nyolcvanhét kút található. 
Ilyen telep üzemel Szegedtől 
északra, az újszegedi régi víz-
torony körzetében, Rókuson, 
Alsóvároson, Szeged nyugati 
részén. Sziksóson, sőt a társas-
ág belvárosi központjának ud-
varán is működnek kutak. 
Ezekből a kutakból a szi-
vattyúk segítségével felszíni 
tárolókba jut a víz, ahol 
fertőtlenítés során megtisztít-

Saját erőből nem tud-
juk megoldani az euró-
pai uniós c s a t l a k o z á s 
kapcsán felmerülő kör-
nyezetvédelmi problémá-
inkat - ál l í t ja K á v á s s y 
Sándor. A Környezetvé-
delmi Minisztérium politi-
kai államtitkára nemrég 
a polgármesterek orszá-
gos t a l á l k o z ó j á n járt 
Szegeden. 

- Néhány héttel ezelőtt 
olyan hírek röppentek fel, 
hogy az Európai Unió a 
vártnál kevésbé lesz türel-
mes a csatlakozni kívánó 
országokkal szemben, leg-
alábbis ami a környezet-
védelmi harmonizációt il-
leti. Mi erről a vélemé-
nye? 
- Magyarország az euró-

pai uniós csatlakozás vonat-
kozásában komoly segítségre 
szorul. A környezetvédelmet 
illetően három területen van 
jelentős lemaradásunk; ezek 
a levegőtisztaság, a vizek vé-
delme és a hulladékgazdálko-
dás. Ha ezeket a problémákat 
európai sz in ten k íván juk 
megoldani, nagyon sok pénz-
re, hozzávetőleg 3 ezer milli-
árd for intra lenne szüksé-
günk. A hulladékkezelési inf-
rastruktúra európai szintre 
tör ténő emelése például a 
gazdálkodói szférára az elkö-
vetkező 20 évben közel 80 
milliárd forint többletköltsé-
get ró. Ezt pusz tán hazai 
erőből nem látom kivitelez-
hetőnek. 

ják a mikroorganizmusoktól, 
baktériumoktól és vírusoktól. 
Ezáltal kiküszöbölik a járvány-
veszélyt, és egészségügyileg 
megbízható vizet állítanak elő. 
Szeged egyébként szerencsés-
nek mondható helyzetben van 
abból a szempontból, hogy a 
víz minősége nem igényel bo-
nyolult tisztítási technológiai 
eljárást. (A hasonló méretű vá-
rosokkal összehasonlítva egye-
bek mellett ezért is olcsóbb a 
víz Szegeden, mint máshol.) 

A tározókból a vizet újabb 
szivattyúk juttatják a városi 
vízhálózatba, illetve a víztor-
nyokba. Ez utóbbiak azt a sze-
repet töltik be, hogy megfelelő 
állandó nyomást biztosítanak a 
hálózatban folyó víz számára, 
amely így az emeletes házak 
felső szintjeire is eljut. A város 
utcái alatt egyébként két, egy-
mástól független vízhálózat 
húzódik, az egyikben 3,5, a 
másikban 5,5 bár nyomással 
áramlik a víz. A nagyobb nyo-

- A gondot nemcsak a 
pénz jelenti: az idő is sür-
get 
- Így van. A hulladékgaz-

dálkodás területén például 
olyan programok indultak el, 
amelyek húsz évig is eltart-
hatnak. Nem hagyható figyel-
men kívül, hogy a megfelelő 
szintű környezetvédelem a la-
kosságra és az önkormányza-
tokra komoly anyagi terheket 

mású hálózat szállítja a vizet a 
magasabb épületekbe, például 
a panelházak tizedik emeleté-
re. A víztornyok magassága 
határozza meg a hálózatban 
uralkodó nyomást: az alacso-
nyabb tornyok a közepes, a 
magasabbak a nagy nyomású 
hálózat részei. A rókusi, a tar-
jáni és a Töltés utcai víztorony 
például kétfunkciós, mert alsó 
tározója az alacsonyabb, a 
felső tározó pedig a magasabb 
nyomású hálózatot látja el víz-
zel. Ezen kívül a Szent István 
téri víztorony tölt be nélkülöz-
hetetlen szerepet a város vízel-
látásában. A víztornyok magas 
nyomást biztosító tározóját 
úgy töltik fel, hogy a közép-
nyomású zóna vizét szivattyúk 
segítségével növelik a megfe-
lelő mértékig. 

Jelenleg naponta átlagosan 
45 ezer köbméter vizet termel-
nek ki a föld mélyéből Szege-
den. A felszínre hozott víz 
mennyisége az utóbbi időben 

ró. Ha a „szennyező fizet" el-
vet következetesen érvénye-
síteni fogjuk, a termelő és 
szolgáltatók áraikba be fog-
ják építeni ezeket a költsége-
ket, és azokat végül a lakos-
ságnak kell megfizetni. Erre 
a helyzetre először fel kell 
készülni, egyik napról a má-
sikra nem lehet a lakosság 
nyakába zúdítani a környe-
zetvédelem rájuk eső költsé-

együtt csökkent a fogyasztás-
sal. Ez azt is jelenti, hogy egy-
re inkább takarékoskodunk a 
vízzel. Míg a fogyasztás szem-
pontjából csúcspontnak számí-
tó 1988-89-es esztendőkben 
400-500 liter vizet használt el 
egy ember naponta, addig má-
ra ez a mennyiség 130-150 li-
terre esett vissza. A fogyasztás 
nemcsak egy éven, de egy na-
pon belül sem egyenletes: a 
legtöbb vizet 19 és 22 óra kö-
zött használjuk el, hajnali egy 
és három óra között viszont 
alig nyitjuk ki a vízcsapot. A 
tapasztalatok szerint a csú-
csidőszakon belüli fogyasztást 
az is befolyásolja, hogy éppen 
mennyire közkedvelt műsor 
megy a tévében. Az erősen 
változó vízfelhasználás mellett 
a tározók biztosítanak egyenle-
tes vízellátást. 

A fogyasztás utóbbi tíz év-
ben tapasztalható ötvenszáza-
lékos csökkenése szorosan 
összefügg a vízdíj emelkedésé-

geit. A terheket csak fokoza-
tosan, a polgárok általános 
anyagi helyzetének javítása 
mellett szabad növelni . A 
környezetvédelmi harmoni-
zációhoz tehát pénz kell, és 
idő. Amennyiben az Európai 
Unió nem teszi számunkra 
lehetővé a kért könnyítése-
ket, i l letve ha lasz tásokat , 
még a c s a t l a k o z á s is ve-
szélybe kerülhet. 

vei. Elmúltak azok az idők, 
amikor folyó csap alatt hűtöt-
tük a sört vagy a dinnyét. A 
pazarlásban a csöpögő csapok 
és az éjjel-nappal folyó vécé-
tartályok is szerepet játszottak. 
Idővel ezeket megjavították 
vagy takarékosabb szerelvé-
nyekre cserélték, s nem sajnál-
tak pénzt áldozni a társasházak 
hálózati hibáinak megszünteté-
sére sem. A vízfogyasztás 
nemcsak a lakásban, de a kis-
kertekben is visszaesett, ami 
persze, az utóbbi évek csapa-
dékosabb időjárásának is kö-
szönhető. Szakemberek szerint 
mai vízfogyasztásunk meg-
egyezik a nyugati mértékkel, 
és nem jellemző ránk a pazar-
lás. Vagy mégis? Hiszen vízü-
gyes berkekben klasszikus pél-
da, hogy a németek fogmosás 
közben nem folyatják a vizet. 
Lehet, hogy eljön az az idő, 
amikor mi is elzárjuk a csapot, 
mialatt fogat mosunk? 

Hegedűs Szabolcs 

- Kapnak-e kormányzati 
segítséget a polgárok és az 
önkormányzatok ? 
- Feltétlenül. Egyik legfon-

tosabb feladatunk, a települési 
hulladék korszerű kezelésének 
országos elterjesztése mind 
beruházási, mind üzemeltetési 
szempontból olyan mértékű 
terhet jelent, amelyeket a la-
kosság és az önkormányzatok 
finanszírozni nem képesek. 
Ezt csak nemzetközi és állami 
támogatással lehet biztosítani, 
a beruházások normatív támo-
gatásnak rendszerét ennek 
megfelelően kell kialakítani. 
Ezen túlmenően, ha az önkor-
mányzatok számára köte-
lezően ellátandó feladatokat 
határozunk meg, akkor az or-
szággyűlés köteles a feladat 
ellátásához költségvetési tá-
mogatást biztosítani. 

- Többen tartanak attól, 
hogy a környezetterhelési 
díjnak inflációt gerjesztő 
hatása lehet. 
- A gazdasági szférában je-

lentkező többletköjtségek je-
lentős része a szennyezők által 
finanszírozható, azoknak vár-
hatóan nem lesz érzékelhető 
inflációs hatása, különösen, ha 
azt is számításba vesszük, 
hogy a hulladékkezelés egyes 
esetekben árbevételt is ered-
ményez. A hulladékhasznosí-
tás - mint új, dinamikusan 
fejlődő iparág - gazdaságélén-
kítő hatásaival is számolha-
tunk, egyes területeken ez 
akár számos új munkahelyet is 
jelenthet. 

K. C . 

Makó és térsége nem-
csak szóban készül az 
uniós csat lakozás kör-
nyezetvédelmi feltételei-
nek megteremtésére . 
Most még csak mechani-
kailag szűrve folyik a vá-
ros szennyvize a Maros-
ba, de minden előzetes 
terv készen áll a biológiai 
szennyvíztisztító s a kor-
szerű c s a t o r n a h á l ó z a t 
megépítésére. Kübekhá-
za határában még meg-
található illegális szemét-
lerakóról pedig nemsoká-
ra már csak múlt időben 
lehet beszélni. 

Makó esetében egy bioló-
giai szennyvtztisztftó megépí-
tése egymilliárd forint nagy-
ságrendű összeget igényel, az 
ehhez kötődő, teljes szennyvíz-
elvezető csatornahálózat lét-
rehozása 7-9 milliárd forintot 
venne igénybe. Ezeket az 
összegeket pályázat i úton 
igyekszünk előteremteni. Az 
előző ciklusban 78 millió fo-
rintot már összegyűjtöttünk, 
elkülönített számlán e forrás 
rendelkezésünkre áll az önerő 
biztosítására - mondja dr. Bú-
zás Péter polgármester. Hoz-
zátéve: szintén az előző cik-
lusban a város már megter-
veztette magát a szennyvíz-
tisztítót, és, hozzá kötődően, 
Makó jelentős részének (bele-
értve az ipari körzetet is) 
szennyvízcsatorna-rendszerét. 
Ehhez az egymilliárd-hétszáz-
milliós projekthez egy éven át 
kapott az önkormányzat céltá-
mogatást. Igyekezett Makó 
részesülni a Központi Kör-
nyezetvédelmi Alap biztosí-
totta forrásból is, a kormány-
váltást követően azonban ki-
derült: a pályázatot nem so-
rolták a nyertesek közé. 

A makóiak 
pályáznak 

Mi a mostani helyzet? -
Újra pályázunk: jelenleg is 
bent van a Környezetvédelmi 
Minisztériumnál egy egymil-
liárd forintos pályázatunk -
mondja a polgármester . -
Előkészítettünk egy egymilli-
á rd-hé tszázmi l l ió for int 
összeget igénylő pályázatot 
is, így ha forrás in tegráció 
eredményeként újra bekerül a 
makói szenny vízprojekt az or-
szágos céltámogatási rend-
szerbe, a központi környezet-
védelmi alapból is kapunk 
pénzt. Amint a forrásszerke-
zet összeállt, azonnal elkezd-
hető a beruházás. Első helyen 
a szennyvíztisztító megépíté-
se szerepelne; az At iköfe , 
mini szakhatóság, és az Ativi-
zig is azzal ért egyet, hogy a 
csatornabővítési, -hálózatépí-
tési munkák csak a tisztító 
megépítése után következhet-
nek. - Megpróbáljuk az IS-
PA-programot is igénybe ven-
ni a szennyvíztisztító létreho-
zásához, több, Makó-térségi 
településsel együtt - folytatja 
dr. Búzás Péter. - Makó teljes 
vertikumán túl Kiszombor, 
Földeák, Apátfalva s Magyar-
csanád szennyvíztisztítási, -
elvezetési gondjait is megol-
daná az elérhető siker; az em-
lített településeken túlmenően 
csatlakozhatna a programhoz 
Maroslele, Óföldeák, Király-
hegyes és Nagylak is. E köz-
ségek szennyvíztisztítása, csa-
tomázása ilyen módon lénye-
gesen hamarabb oldódhatna 
meg, mintha tőlünk függetle-
nül, külön-külön próbálkoz-
nának. Egy szegedi céggel 
már megkötö t tünk egy 22 
millió forintos szerződést a 
tervezési feladatok elvégzésé-

re; a kiegészítő vízjogi enged-
élyekkel kapcsolatban folya-
matban vannak a tárgyalások. 
Mindez mutatja: támogatás 
nélkül is megtesszük azokat a 
lépéseket, amelyek közelebb 
visznek minket az esetleges 
pályázatok megnyeréséhez, a 
beruházás e lkezdéséhez -
hangsúlyozza a polgármester. 

Határon innen 
és túl 

A Marosba nemcsak a ma-
gyarországi szakaszon kerül 
szennyvíz: számos romániai 
üzem, település is e folyóba 
juttatja szennyező anyagait, 
ami rányomja bélyegét a víz-
minőségre. Marosvári Attila, 
a Csongrád Megyei Köz-
gyűlés alelnöke egy minapi, 
makói, a város és térsége ide-
genforgalmának fejlesztésével 
kapcsolatos tanácskozáson 
fölhívta a figyelmet: rendkí-
vül fontos lenne a határon túli 
s zennyező for rások meg-
szüntetése, román-magyar 
együttműködéssel. Ezzel kap-
csolatos kérdésünkre a me-
gyei közgyűlés alelnöke el-
mondta : a már működő, 
Nagyszentmiklós-Makó határ 
menti program többek között 
nagy súlyt helyez a környe-
zetvédelmi együttműködésre 
is. Az együttesen megoldandó 
környezetvédelmi kérdések 
közt legfontosabb a Maros 
ügye. Évtizedekkel ezelőtt 
még fürdésre, strandolásra is 
alkalmas volt a folyó, ma ezt 
nem teszi lehetővé a víz-
minőség; ugyanebből adódó-
an a horgászati lehetőségek is 
szerények, fgy a lehetséges 
turizmus elkerüli e vidéket. A 
határ romániai oldalán már el-
készült egy Phare-projekt a 
folyó vízminőség-javításával 
kapcsolatban, elbírálása jelen-
leg van folyamatban. 

- A Tisza cianid- és nehéz-
fémszennyezése kapcsán terí-
tékre került az összes mellék-
folyó ügye, ezek közül a leg-
nagyobb vízhozamú, legfon-
tosabb a Maros. Ha összeáll 
egy környezetvédelmi me-
gelőző program a Tiszára vo-
natkozóan, ezt a Marosra is 
mindenképpen ki kellene ter-
jeszteni - mondja a megyei 
közgyűlés alelnöke. Hozzáté-
ve: az uniós csatlakozáshoz 
való fölzárkózást elősegítő -
például ISPA, s Phare CBC -
programok egyaránt lehetősé-
get kínálnak a helyzet javítá-
sára. 

„Valaki" 
szemetel 

Makó térségében néhol 
gondot okoz az illegális sze-
métlerakás. Kübekháza hatá-
rába például évtizedek óta vi-
szik „valakik" a szemetet. -
Nemsokára azonban vége az 
illegális szemétlerakásnak -
m o n d j a Boldog Krisztina p o l -
gármester. Megtudtuk tőle: a 
közeljövőben indul a község-
ben a szervezett hulladék-
gyűjtés. Négy szemétszállítási 
cég közül ajánlata közül vá-
laszt az önkormányzat a leg-
közelebbi képviselő-testületi 
ülésen, még e hónapban. A 
hulladékot mindenképpen a 
községen kívül , egy, már 
működő szeméttelepen helye-
zik el. - A megbízást elnyerő 
cég egyszersmind fölszámolja 
a jelenlegi, nem megengedett 
szeméttelepet is - teszi hozzá 
a po lgármes te r . így meg-
szűnik a leendő uniós határ 
közelében lévő illegális sze-
métlerakó. 

Farkas Csaba 

Az államtitkár az EU-csatlakozásról 

Egyedül nem megy 

Dr. Kávássy Sándor: A polgárok terheit csak fokozatosan szabad növelni. 
(Fotó: Nagy László) 


